
Szanowni Pa�stwo,

przedstawiam Pa�stwu informacje na temat proekologicznych zmian, jakie nastąpiły w naszym
urzędzie. Zmiany te nazwałam Zielonym Poruszeniem, bo to dobre okre�lenie dla inicjatyw, 
kt�re mają za zadanie obudzi� masową �wiadomo�� i zmobilizowa� do wsp�lnych stara�. Naszymi
osiągnięciami zamierzamy się chwali�, dlatego będziemy je promowa� na naszej stronie internetowej 
i w mediach społeczno�ciowych. Zakładamy, że to, co udało się zrobi� przez ostatnie sze�� miesięcy, 
to dopiero początek i że jeszcze dużo wyzwa� przed nami. Poznajcie nasze wsp�lne sukcesy. 

1. Wprowadzili�my pojemniki do selektywnej zbi�rki odpad�w. Widzimy już pierwsze efekty
prowadzonej segregacji – zewnętrzne kubły na �mieci zapełniają się w odmienny spos�b, czarne kubły
(na odpady zmieszane) pozostają niezapełnione, podczas gdy kubły ż�łty (na plastik) i niebieski (na
papier) są wypełnione po brzegi. Wcze�niej było odwrotnie. Osobno gromadzimy też odpady BIO. 

2. Ustawili�my (przy wej�ciu gł�wnym do urzędu) specjalny pojemnik na zużyte baterie, kt�ry po
zapełnieniu zostanie opr�żniony przez firmę specjalizującą się w odbiorze tego rodzaju odpad�w. Nie
wrzucamy baterii do zwykłych pojemnik�w na �mieci, nie podrzucamy ich do pojemnik�w ustawionych
w dyskontach i supermarketach. W ten spos�b mamy pewno��, że nasze �mieci trafią do miejsc, 
w kt�rych zostaną wła�ciwie zutylizowane. 

3. Nasza kadra zarządzająca uczestniczyła w warsztatach zr�wnoważonego rozwoju Mozaika
Klimatyczna, dlatego teraz lepiej rozumiemy zależno�ci między działalno�cią człowieka 
a zmianami klimatu. Mozaika jest najbardziej znanym instrumentem budowania �wiadomo�ci
ekologicznej os�b wyznaczających kierunki działania firm i organizacji. Wzięło w niej udział ponad
milion os�b na �wiecie, w tym my! 
 
4. Sadzimy ro�liny. Zaro�nięty chwastami placyk przy parkingu urzędowym oczy�cili�my 
i obsadzili�my: lawendą, szałwią, tawułą japo�ską, kocimiętką, budlejami, trawami, wierzbami
japo�skimi Hakuro, naparstnicami, r�żami okrywowymi, surfiniami, cisami i berberysami. Wszystko to
zrobili�my sami, w miłej atmosferze i w poczuciu, że robimy co� pożytecznego. Do podlewania naszych
ro�lin używamy deszcz�wki, kt�rą gromadzimy w zakupionym niedawno zbiorniku na deszcz�wkę. 

5. Postawili�my wok�ł urzędu domki dla owad�w. Owady są naturalnymi zapylaczami ro�lin i zjadają
szkodniki. Dzięki nim nie trzeba stosowa� �rodk�w chemicznych. Są więc bardzo pożyteczne i dlatego
warto było je do nas zaprosi�.



6. Wprowadzili�my dodatek finansowy za dojazdy do pracy rowerem. Zakupili�my nowoczesne 
i solidne stojaki rowerowe (nie każdy wie, ale przed ich zakupem urząd nie był wła�cicielem żadnego
stojaka, korzystali�my jedynie z go�cinno�ci Urzędu Marszałkowskiego). Podejmujemy te działania, bo
chcemy promowa� zeroemisyjny transport i zdrowy styl życia. Wzorem dla nas jest Kopenhaga, gdzie
rowerem je�dzi się wszędzie i przez okrągły rok. Mamy nadzieję, że dobra energia płynąca 
z ruchu będzie zara�liwa i liczba os�b dojeżdżających do pracy rowerem jeszcze wzro�nie. Oferujemy
też dodatkową motywację - zamieniamy pilotażowy projekt przyznawania dodatku rowerowego 
w miesiącach: czerwiec, lipiec i sierpie�, na stały dodatek, należny przez dwana�cie miesięcy w roku. 

7. Realizujemy dostawy �wieżych owoc�w dla naszych pracownik�w w każdy pierwszy i trzeci wtorek
miesiąca. Zadbali�my, by owoce były najwyższej jako�ci (tzw. jako�� premium) i pochodziły od polskich
firm, płacących tutaj podatki. Owoce dostarczają nam witamin, wspierają naszą odporno�� 
i są alternatywą dla pustych kalorii w batonikach i ciastkach. Ponadto wsp�lny posiłek to najlepsza
integracja zespołu! 

8. Plastikowe butelki, kupowane wcze�niej na zgrzewki, zamienili�my na dystrybutory wody. Ponadto
w pomieszczeniu kuchennym na pierwszym piętrze zamontowali�my filtr, kt�ry oczyszcza wodę
kranową. Dzięki niemu możemy napełnia� szklane karafki (wykorzystywane na spotkania 
i szkolenia) eliminując całkowicie udział plastiku. Staramy się sukcesywnie i konsekwentnie
wyprowadza� plastikowe butelki z naszego urzędu. 

9. Interesujemy się zwiększeniem efektywno�ci energetycznej naszych budynk�w, ograniczeniem
tradycyjnych �r�deł ogrzewania i włączeniem energii pochodzącej ze �r�deł odnawialnych. W tym celu
aplikujemy do program�w, w kt�rych możemy pozyska� finansowanie na te działania. Będę
informowa� jak nam z tym idzie. 

Tak wyglądają nasze dotychczasowe osiągnięcia. Stoją za nimi długie godziny pracy, analizy, dyskusje,
weryfikacje koszt�w i możliwo�ci. Dużo z wymienionych inicjatyw udało się przeprowadzi� bez
ponoszenia koszt�w albo „po kosztach”. Był to nasz wsp�lny wysiłek, za kt�ry wszystkim
zaangażowanym należą się ogromne podziękowania! Planujemy zrobi� jeszcze wiele więcej, 
cho� nieskromnie uważam, że już zrobili�my bardzo dużo i bardzo szybko. 

Osoby nieprzekonane do wprowadzanych zmian niezmiennie zachęcam do wsp�łpracy. Gwarantuję, 
że poczujecie satysfakcję ze zmieniania �wiata na lepszy, a my podzielimy się z Wami tylko dobrą
energią. 
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